

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERIG RUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTA VOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION**  
**INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG**  
**INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION**  
**NOTA D'INFORMAZIONE**  
**TER DOCUMENTIE**

Brussels, December 1974

ENERGY POLICY IN THE COMMUNITY (1973 - 1974)

In its communication to the Council on "Guidelines and priority measures for a Community energy policy" the Commission emphasised, from April 1973, the risks involved in the Community's heavy dependence in the petrol sector. The communication looked in particular towards cooperation with the consumer countries and the oil exporting countries as well as to a common market organisation. The speeding up of the production of nuclear energy and the reinstatement of coal.

In this way, the measures proposed by the Commission following the crisis are very precisely laid down in the perspective of the energy policy as defined in April 1973.

A. Energy crisis and the Copenhagen Summit

- Crisis: On 19 October 1973 the countries in the Persian Gulf increased the posted price of oil from \$3.11 to 5.65 per barrel and decided to cut back production by 5% per month and to impose an embargo on a number of countries, in particular the United States and the Netherlands. The other oil-producing countries also raised their prices, which reached \$11.65 per barrel by 1 January 1974. The member countries of the OECD did not apply the oil-distribution system devised by the OECD, as certain countries feared that it would lead to an intensification of the embargo. It must be pointed out that in the end the quantitative reductions and the embargos were not actually applied.

- Community instruments available in the field of hydrocarbons at the time of the crisis: The Member States were obliged to maintain oil stocks to meet requirements for sixty five days and to increase those stocks to meet requirements for ninety days as from 1 January 1975 (Council Directives). At present, available supplies would last for a minimum of sixty five days. The conditions for releasing the stocks, reducing energy consumption and neutralising abnormal price increases are laid down in another directive Directive "1973 crisis"). The Working Party on the Crisis, for which provision is made in that Directive, has met regularly since October 1973, but as the Community's supply situation was not critical, it has not been necessary to apply that Directive. Figures for exports of hydrocarbons (total figures but also broken down by undertaking for 1974) and imports (by undertaking) from and into non-member countries, are transmitted to the Commission every year before and after the event; the same information (by undertaking) is supplied in respect of investment in the hydrocarbons and electricity sectors.

- Copenhagen Summit (14/15 December 1973): On the question of energy, the Heads of State decided that the Council should ask the Commission to draw up exhaustive energy "balance-sheets" before 15 January 1974. The Commission was to examine every aspect of the crisis on the basis of these

<sup>1</sup> Reference price expressed in \$ per barrel and serving purely as a basis for assessing tax.

lists. The Commission was to present proposals relating to the proper functioning of the Community oil market by 31 January 1974 and was, soon thereafter, to propose measures designed to cope with the problems arising as a result of the energy crisis. The Member States proposed to reduce energy consumption in a coordinated fashion and to adopt a Community programme for developing alternative resources. They agreed on the need to initiate discussions with the oil-producing countries within a framework of cooperation particularly as regards the Community's oil supplies, and on the advisability of holding discussions with other oil-consuming countries, within the framework of the OECD, on long-term problems in the energy field. The Council was instructed to set up an Energy Committee (senior national officials) to be responsible for applying the measures which would be adopted by the Council.

B. Community supply policy

- Emergency measures: On 10 and 16 January the Commission proposed the implementation of five emergency measures to last for six months: regular supply of information (every 15 days) on internal trade in hydrocarbons and on exports of hydrocarbons to non-member countries (the corresponding proposal relating to imports was already being discussed by the Council); information on costs cif and ex-refinery prices of oil; harmonisation of national measures designed to reduce energy consumption; monitoring of prices.

These proposals were not adopted by the Council; as the measures were due to remain in force only until 1 July 1974, the proposals were withdrawn by the Commission.

- Energy Committee, exhaustive lists: On 30 January 1974 the Council decided to set up an Energy Committee, which has met almost every month since then. Its main activity was to deliver its opinion on the proposals being drawn up by the Commission. On 30 January 1974, the Council also decided that exhaustive lists of energy requirements and resources should be drawn up and to ask the Member States to provide the necessary information to the Commission.

- New Strategy: On 29 May 1974 the Commission adopted a global energy policy programme for the Community. That programme is designed to reduce dependence on non-member countries for energy supplies in the medium term (1985) (considerable energy savings, maximum possible development of nuclear energy, development of gas production and maintenance of coal production). Following an unsuccessful attempt on 22/23 July 1974, on 17 September 1974 the Council adopted a Resolution on the New Strategy, in which it approved the principal objectives proposed and agreed that an energy policy should be drawn up to enable those objectives to be attained. The target figures for the energy field as a whole as well as those for each source of energy will be adopted (subsequently at a special Council meeting on energy problems (now planned for 17 December 1974)).

- Research: On 17 July 1974 the Commission transmitted a communication to the Council on the broad lines of a basic Community programme of research and development in the energy field, defining the priority sectors ("Energy for Europe"). In that document the Commission undertook to propose concrete measures for the priority fields before the end of 1974.

- Action taken following the adoption of the Resolution on the New Strategy: On 21 and 27 November 1974 the Commission transmitted to the Council proposals concerning all the objectives and the measures to be implemented in the energy field in the Community (overall policy and policy in respect of each source of energy). The broad lines as set out in the "New Strategy" remain, i.e. widespread use of nuclear energy, maintenance of coal production, increased coal imports, virtual stabilisation of crude oil consumption, increased use of natural gas, reduction in internal energy consumption (cf. p. 66, 70, 72, 67, 71 of 1974). The target figures were improved and consequently

changed slightly as compared with those contained in the "New Strategy". Among the modifications it should be noted that the reduction in domestic energy consumption was brought from 10% to 15%.

The latter proposals include - in addition to the qualified targets - medium-term guidelines for the rational utilisation of energy, a policy for the coal industry, and policies for hydrocarbons, for the electricity sector and for the nuclear fuels (see below, details of the proposals in the O.J. report on the "Energy Council" meeting).

The target figures are:

Total\* requirements of primary energy in 1985 - Community

	1973 Estimates		1985 Initial forecasts		1985 Objectives	
	Mtoe	%	Mtoe	%	Mtoe	%
Solid fuels	227	22.6	175	10	250	17
Oil	617	61.4	1160	64	600-650	41-44
Natural gas	117	11.6	265	15	290-340	20-23
Hydroelectric and geothermal	30	3.0	40	2	43	3
Nuclear	14	1.4	160	9	242	16
Total	1005	160.0	1800	100	1475	100

\* Internal consumption + exports + bunkers.

- Nuclear sector: Since the energy crisis the Member States have increased their targets for the nuclear sector. The total target for national programmes has been raised from 130 Gwe to 170Gwe. The Commission's most recent proposals suggest 200 Gwe in 1985, corresponding to 242 Mtoe (see table above).

In February 1972 the Commission presented a communication and a draft resolution to the Council on the promotion of nuclear energy. The Council has not yet taken a decision on this matter.

The Member States, aware of the potential problems in nuclear fuel supplies, had already decided in 1973 to create a European uranium enrichment capacity.

In May 1974, the Council adopted a Commission recommendation for theconcerting of the production programmes of the European enrichment plants and for the priority of supplies for European consumers from European producers. This recommendation was made with an eye to the possibility of spare enrichment capacity, and no longer applies, owing to the expansion of natural nuclear programmes: there is now rather the likelihood of a future shortage of enriched uranium and difficulties in securing supplies of natural uranium. It is with this prospect in view that the Commission has just submitted to the Council new proposals for obtaining natural uranium (agreements with the producing countries, financial holdings in undertakings, expanding production in the Community) and on measures to be taken in the event of difficulties in obtaining supplies (see point 6 below).

- Council meeting on energy problems, scheduled for 17 December 1974: The agenda has not yet been fixed. The Commission considers that all or some of the following documents may be mentioned:

1. General policy

- The target figures for 1985 of a Community energy policy (Resolution);

2. Rational use of energy

- Action programme concerning the rational use of energy (Communication from the Commission);
- Guidelines for the rational use of energy (Resolution);
- Introduction of a procedure concerning information on the rational use of energy (Decision);

3. Coal

- Medium-term guidelines for a coal policy (Resolution);
- Commission measures concerning the monitoring of coal imports into the Community (Communication from the Commission);

4. Hydrocarbons

- Guidelines for a policy concerning hydrocarbons (Resolution);
- The use of oil in power stations (Directive proposed by the Commission in May 1974);
- The use of natural gas in power stations (Directive proposed by the Commission in May 1974);
- Increased budgetary appropriations and a new Regulation to broaden the field of application of Community projects (Decision);
- Common rules (monitoring) for imports and exports of hydrocarbons (Regulation);
- In the event of supply difficulties:
  - (a) Draft Decision fixing a target for reducing the consumption of primary energy;
  - (b) Draft Decision introducing arrangements for the monitoring of movements of petroleum products within the Community, and possible conservation measures;

5. Electricity

- Guidelines for the electricity sector (Resolution);
- Minimum fuel stocks at power stations (Directive proposed by the Commission in January 1974);
- Financing of power stations (Communication from the Commission);

6. Nuclear fuels

- Adoption of guidelines for a nuclear fuel policy (Resolution);
- Proposed revision of Chapter VI of the Euratom Treaty (supply) (Decision);

7. Research

- Adoption of a research programme and budget in the field of plutonium recycling (Decision);
- Energy for Europe: priority action in the field of energy research.

C. Relations with the oil-exporting countries

5.

- Cooperation with the exporting countries: On 23 January 1974, the Commission asked the Council for authority to inform the oil-producing countries that the Member States and the Community were prepared to negotiate economic cooperation agreements. The Council has not yet declared its attitude on this subject, but on 17 September confirmed the need for cooperation between oil-consuming and oil-producing countries.

- European-Arab dialogue: At a political cooperation meeting on 4 March, the Nine adopted a six-point Resolution concerning a dialogue between Europe and twenty Arab States (not all oil producers). On 10 June in Bonn, the Ministers of Foreign Affairs approved an outline of this dialogue, as follows:

1. Meeting between the President of the Council and Representatives of the Arab Governments (in Paris on 31 July);
2. Examination by experts of the ways and means of achieving the proposed co-operation has not yet taken place.
3. Conference of the Ministers of Foreign Affairs of the twenty Arab States and the nine Member States of the Community to take the requisite decisions (this has not yet taken place). The Commission was to have been associated with the work at all levels.

- Relations with OPEC: The Community (President of the Council) sent an aide-mémoire to the OPEC meeting in Quito (June) pointing out that an excessive increase in the price of oil would endanger world economic equilibrium. OPEC did not increase prices at this meeting but did increase royalties (from 12.5 to 14.5% of the posted price).

On 18 September in Vienna, OPEC decided to freeze the posted price for the fourth quarter at \$11.65 per barrel. On the other hand, it decided to increase the tax revenue of oil-exporting countries by 3.5% (increasing royalties from 14.5 to 16.67% of the posted price and the tax rate from 55 to 65.78% of the posted price).

- Contacts with the OAPEC: October 1974: Visit to the Commission by Mr. Ali Attiga, Secretary General of OAPEC, with the aim of making contact and exchanging information on the structure and work of the two organisations.

D. Relations with the other oil-consuming countries

- US initiative: In January 1974 the US Government invited 12 other industrialised consumer countries to Washington to discuss energy policy - the nine Member States of the EEC, Norway, Canada and Japan. The Council agreed that the Community should be represented there as such.

On 24 January 1974 the Council defined the Community position (presented by Mr. Scheel and Mr. Ortoli): readiness to participate in the proposed meeting, but wish to avoid exclusion of the developing countries and oil-exporting countries from international cooperation on energy. No institutionalisation of the Washington conference, although this would not prevent the creation of working parties for certain subjects to be defined in the short term. The Community favoured world cooperation in principle, while continuing to pursue a supply policy within the Community.

In the Community's view, three subjects needed to be treated in Washington:

1. Security of hydrocarbon supplies (cooperation between the industrialised countries, and with the developing countries and the oil-producing countries).
2. Cooperation with the oil-producing countries in the form of long-term relations with the aim of achieving a fair balance of interests.
3. Cooperation between the consumer countries on research. Cooperation between the industrialised countries on the problems which concern them should be intensified.

- Conference at Washington from 11-13 February 1974: All the participants with the exception of France signed the final communiqué, which set out the following aims:

- establishment of national energy-saving programmes
- development of alternative resources
- pooling of oil resources in the event of a crisis
- aid to the developing countries in confronting the crisis
- dialogue with the producer countries
- cooperation with the oil companies.

A steering committee should be set up to deal with the various points. (France did not sign mainly because it did not want to see the Washington Conference institutionalised, as it would regard this as the creation of a cartel of the industrialised countries).

The Group of 12: A programme of firm measures was adopted during the summer of 1974; it relates mainly to the allocation of oil resources in case of crisis. The other points are dealt with more vaguely in the programme. The implementation of the programme will be directed by the International Energy Agency at the OECD in Paris.

French proposal for a tripartite discussion: At a press conference on 24 October 1974, President Giscard d'Estaing suggested a tripartite meeting (Industrialised countries, developing countries, oil-producing countries) to discuss international energy problems, a proposal taken up in a French Government note to the Member States and the Commission.

Kissinger speech: On 14 November 1974 the US Secretary of State, Mr. Kissinger, put forward at Chicago his ideas on international co-operation on energy. He rated the opening of a dialogue with the oil-producing countries as secondary to the establishment of a common position on the part of the industrialised consumer countries.

Creation of the International Energy Agency: This Agency officially came into being in Paris on 18 November 1974. The number of participating countries was increased from 12 to 16: eight from the EEC (France not participating), the US, Japan, Canada, Switzerland, Austria, Turkey, Spain and Sweden (Norway having withdrawn).

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHER GRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**1100**

**INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, décembre 1974

**LA POLITIQUE ENERGETIQUE DANS LA COMMUNAUTE ( 1973 - 1974 )**

Dans sa communication au Conseil, sur les "Orientations et actions prioritaires pour une politique énergétique communautaire", la Commission avait souligné, dès le mois d'avril 1973, les risques que comportait la grande dépendance de la Communauté dans le domaine du pétrole; cette communication prévoyait, notamment, une coopération avec les pays consommateurs et les pays exportateurs de pétrole, ainsi qu'une organisation du marché communautaire, l'accélération de la production d'énergie nucléaire et la revalorisation du charbon.

C'est ainsi que les mesures proposées par la Commission au lendemain de la crise s'inscrivent très exactement dans la perspective de la politique énergétique définie en avril 1973.

**A. Crise de l'énergie et sommet de Copenhague**

- Crise : Le 19.10.73, les pays du golfe Persique portent le prix affiché(1) du pétrole de 3,11 à 5,65 \$/baril et décident une réduction de la production à raison de 5 % par mois ainsi qu'un embargo contre un certain nombre de pays, notamment les Etats-Unis et les Pays-Bas. Les autres pays producteurs de pétrole procèdent également à cette augmentation de prix, qui le 1.1.74 atteint 11,65 \$ le baril. Les pays membres de l'OCDE n'appliquent pas le système de répartition du pétrole de l'OCDE, certains pays craignant qu'il ne conduise à un élargissement de l'embargo. Il faut signaler que les réductions quantitatives et les embargos n'ont finalement pas été appliqués en pratique.
- Instruments communautaires disponibles dans le domaine des hydrocarbures au moment de la crise : les Etats membres avaient l'obligation de tenir des stocks de pétrole pour une consommation de 65 jours et de les porter à 90 jours à partir du 1.1.75. (Directives du Conseil). Les stocks disponibles sont effectivement de 65 jours minimum à ce moment. Les conditions requises pour le déblocage des stocks, la réduction de la consommation d'énergie, et la neutralisation des hausses de prix anormales sont fixées dans une autre directive (Directive "Crise" de 1973). Le groupe "Crise", qui y est prévu se réunit régulièrement depuis octobre 1973, mais l'approvisionnement quantitatif de la Communauté n'étant pas critique, il n'a pas été nécessaire d'avoir recours à cette directive. Les exportations d'hydrocarbures (globales, mais fournies également pour 1974 par entreprise) et les importations (par entreprise) en provenance et à destinations des pays tiers sont communiquées annuellement ex-post et ex-ante à la Commission; la même information (par entreprise) est fournie pour les investissements dans les secteurs des hydrocarbures et de l'électricité.

. / .

(1) niveau de référence exprimé en \$/baril et servant exclusivement d'assiette fiscale.

- Sommet de Copenhague (14/15 décembre 1973) : pour l'énergie, les Chef d'Etat décident que le Conseil doit demander à la Commission d'établir des bilans énergétiques exhaustifs avant le 15.1.74. Sur la base de ces bilans, la Commission doit examiner tous les aspects de la crise. La Commission doit présenter des propositions pour le fonctionnement ordonné du marché pétrolier à l'intérieur de la Communauté avant le 31.1.74 et proposer à bref délai les mesures permettant d'affronter les problèmes posés par la crise de l'énergie. Les Etats membres se proposent de réduire d'une façon coordonnée la consommation d'énergie et d'adopter un programme communautaire pour le développement des ressources de substitution. Ils conviennent de la nécessité d'engager des discussions avec les pays producteurs de pétrole dans le cadre d'une coopération portant notamment sur l'approvisionnement pétrolier de la Communauté, ainsi que de l'utilité de discuter les problèmes à long terme de l'énergie avec d'autres pays consommateurs de pétrole dans le cadre de l'OCDE. Le Conseil est chargé de créer un Comité de l'Energie (hauts fonctionnaires nationaux) responsables de l'application des mesures qui seront adoptées par le Conseil.

#### B. Politique communautaire d'approvisionnement

- Mesures d'urgence : les 10 et 16 janvier, la Commission propose 5 mesures d'urgence pour 6 mois : information rapide (tous les 15 jours) sur le commerce intérieur et les exportations vers les pays tiers pour les hydrocarbures (la proposition correspondante pour les importations se trouvait déjà sur la table du Conseil); informations sur les coûts c.i.f. et les prix ex-raffinerie du pétrole; harmonisation des mesures nationales d'économies en énergie; surveillance des prix.  
Ces propositions n'ont pas été adoptées par le Conseil; étant devenues caduques à partir du 1.7.74, elles ont été retirées par la Commission.
- Comité de l'Energie, bilans exhaustifs : le 30.1.74, le Conseil décide la création du Comité de l'Energie. Celui-ci s'est réuni depuis lors pratiquement tous les mois. Il donne notamment son avis sur les propositions que la Commission est en train d'élaborer. Le 30.1.74, le Conseil décide également de l'élaboration de bilans exhaustifs d'énergie et demande aux Etats membres de fournir les informations nécessaires à la Commission.
- Nouvelle Stratégie : le 29.5.74, la Commission adopte un programme global de politique énergétique pour la Communauté. Ce programme vise à réduire la dépendance énergétique à moyen terme (1985) (économies d'énergie considérables, développement au maximum de l'énergie nucléaire, développement de la production du gaz et maintien de la production charbonnière). Après une tentative infructueuse les 22/23.7.74, le Conseil adopte, le 17.9.74 une résolution sur la Nouvelle Stratégie. Il s'y déclare d'accord sur les principaux objectifs proposés et sur l'élaboration d'une politique énergétique permettant de les atteindre. L'adoption des objectifs chiffrés globaux ainsi que par source d'énergie est réservée à une date ultérieure, dans le cadre d'un Conseil spécial "Energie" (prévu maintenant pour le 17.12.74).
- Recherche : Le 17.7.74, la Commission transmet au Conseil une communication sur les lignes directrices d'un programme cadre pour la recherche et le développement en matière d'énergie dans la Communauté, définissant les secteurs prioritaires ("Energie pour l'Europe"). La Commission s'y engage à proposer des actions concrètes dans les domaines prioritaires avant la fin de 1974.

- Suites données à la résolution "Nouvelle Stratégie" : les 21 et 27.11.74, la Commission propose au Conseil tous les objectifs et les actions à mener en matière d'énergie dans la Communauté (politique globale et pour chaque source d'énergie). Les lignes directrices telles qu'elles avaient été formulées dans la "Nouvelle Stratégie" demeurent, à savoir, fort recours à l'énergie nucléaire, maintien de la production charbonnière, augmentation des importations de charbon, quasi-stabilisation de la consommation de pétrole brut, recours accru au gaz naturel, réduction de la consommation intérieure d'énergie (cf. P 66,70,72,67,71 de 1974). Les objectifs chiffrés ont été affinés et par conséquent légèrement modifiés par rapport à ceux contenus dans la "Nouvelle Stratégie". Parmi les modifications il faut noter que la réduction de la consommation intérieure d'énergie a été portée de 10 % à 15 %.

Ces dernières propositions comportent outre des objectifs quantitatifs, des orientations à moyen terme pour l'utilisation rationnelle de l'énergie, une politique charbonnière, une politique en matière d'hydrocarbures, le secteur de l'électricité et pour une politique en matière de combustibles nucléaires (voir ci-dessous les détails des propositions dans l'O.J. du Conseil "Energie").

Ces objectifs quantitatifs se présentent comme suit :

Besoins totaux (x) d'énergie primaire en 1985 - Communauté

	1973		1985		1985	
	Estimations		Perspectives initiales		Objectifs	
	M tep	%	M tep	%	M tep	%
Combustibles solides	227	22,6	175	10	250	17
Pétrole	617	61,4	1160	64	600-650	41-44
Gaz naturel	117	11,6	265	15	290-340	20-23
Energie hydraulique et géoth.	30	3,0	40	2	43	3
Energie nucléaire	14	1,4	160	9	242	16
Total	1005	160,0	1800	100	1475	100

x) Consommation intérieure + exportations + soutes

- Secteur nucléaire : depuis la crise énergétique, les Etats membres ont augmenté leurs objectifs pour le secteur nucléaire. Le total des programmes nationaux a été révisé en hausse et est passé de 130 GWe à 170 GWe. Les dernières propositions de la Commission portent sur 200 GWe en 1985 correspondant à 242 Mtep (cf. tableau ci-dessus).

En février 1972, la Commission a présenté une communication et un projet de résolution au Conseil sur la promotion de l'énergie nucléaire. Le Conseil ne s'est pas encore prononcé à ce sujet.

Les Etats membres, conscients des problèmes que pourrait poser l'approvisionnement en combustibles nucléaires, avaient déjà décidé en 1973 de créer une capacité européenne d'enrichissement d'uranium.

En mai 1974, le Conseil adopte une recommandation proposée par la Commission qui vise à une concertation des programmes de production des usines européennes d'enrichissement et à l'approvisionnement prioritaire des consommateurs européens chez les producteurs européens. Cette recommandation faite dans la perspective d'une éventuelle surcapacité d'enrichissement n'est plus valable compte tenu de l'accélération des programmes nucléaires nationaux car il existe maintenant plutôt un risque de pénurie d'uranium enrichi pour l'avenir ainsi que de difficultés d'approvisionnement en uranium naturel. C'est dans cette perspective que la Commission vient de soumettre au Conseil de nouvelles propositions concernant l'accès à l'uranium naturel (accords avec des pays producteurs, participations aux entreprises, intensification de la production dans la Communauté) et les mesures à prendre en cas de difficultés d'approvisionnement (voir point 6 ci-dessous).

./.  
1

- Conseil "Energie" prévu pour le 17.12.74 : L'ordre du jour n'est pas encore fixée. La Commission estime que tout ou partie des documents suivants pourraient y figurer :

#### 1. Politique générale

- Les objectifs quantitatifs pour 1985 d'une politique énergétique communautaire (résolution);

#### 2. Utilisation rationnelle de l'énergie

- Programme d'action en matière d'utilisation rationnelle de l'énergie (communication de la Commission);
- Orientation pour une utilisation rationnelle de l'énergie (résolution);
- Introduction d'une procédure d'information sur l'utilisation rationnelle de l'énergie (décision);

#### 3. Charbon

- Orientations à moyen terme pour une politique charbonnière (résolution);
- Mesures de la Commission pour la surveillance des importations de charbon dans la Communauté (communication de la Commission);

#### 4. Hydrocarbures

- Orientations pour une politique en matière d'hydrocarbures (résolution);
- L'utilisation de pétrole dans les centrales électriques (directive proposée par la Commission au Conseil depuis mai 1974);
- L'utilisation du gaz naturel dans les centrales électriques (directive proposée par la Commission au Conseil depuis mai 1974);
- Augmentation budgétaire et nouveau règlement permettant d'élargir l'application des projets communautaires (décision);
- Régime commun (surveillance) pour les importations et les exportations d'hydrocarbures (règlement);
- En cas de difficultés d'approvisionnement :
  - a. projet de décision pour fixer un objectif de réduction de la consommation d'énergie primaire;
  - b. projet de décision établissant une surveillance des mouvements intra-communautaires de produits pétroliers avec possibilité de mesures conservatoires;

#### 5. Electricité

- Orientations pour le secteur de l'électricité (résolution);
- Réserves minima de combustibles auprès des centrales électriques (directive proposée par la Commission au Conseil depuis janvier 1974);
- Financement des centrales électriques (communication de la Commission);

#### 6. Combustibles nucléaires

- L'adoption d'orientations pour une politique en matière de combustibles nucléaires (résolution);

#### 7. Recherche

- L'adoption d'un programme et d'un budget pour la recherche en matière de recyclage de plutonium (décision);

Financie pour l'Europe : Actions prioritaires pour la recherche énergétique.

#### C. Relations avec les pays exportateurs de pétrole

- Coopération avec les pays exportateurs : Le 23.1.1974, la Commission a demandé, par une communication au Conseil, un mandat lui permettant d'annoncer aux pays producteurs de pétrole que les Etats membres et la Communauté sont disposés à négocier des accords de coopération économique. Le Conseil ne s'est pas prononcé à ce sujet, mais confirme le 17.9.1974, la nécessité d'une coopération entre pays consommateurs et pays producteurs de pétrole.
- Dialogue euro-arabe : Le 4.3.1974, les Neuf, réunis dans le cadre de la coopération politique, adoptent une résolution en 6 points sur l'ouverture d'un dialogue entre l'Europe et 20 Etats arabes (qui ne sont pas tous des producteurs de pétrole). Le 10.6.1974, Les Ministres des Affaires étrangères approuvent, à Bonn, un schéma du dialogue qui a été réalisé dans les conditions suivantes : 1. Rencontre entre le Président du Conseil et les Représentants des Gouvernements arabes (a eu lieu le 31.7.1974 à Paris); 2. Examen au niveau des experts des voies et moyens de la coopération envisagée (n'a pas encore eu lieu); 3. Conférence des Ministres des Affaires étrangères des 20 Etats arabes et 9 Etats de la Communauté, pour prendre les décisions nécessaires (n'a pas encore eu lieu). La Commission devait être associée aux travaux à tous les niveaux.
- Relations avec l'OPEP : Pour la réunion de l'OPEP à QUITO (juin 1974), la Communauté (Président du Conseil) envoie un aide-mémoire, attirant l'attention sur le danger que comporte une augmentation trop forte du prix pétrolier pour l'équilibre économique mondial. L'OPEP, à cette réunion, n'augmente pas le prix, mais les redevances (de 12,5 % à 14,5 % du prix affiché).  
Le 18.9.1974, l'OPEP décide à Vienne de geler le prix affiché pour le 4<sup>e</sup> trimestre, celui-ci restant donc à 11,65 \$/baril. Elle décide en contrepartie une augmentation du revenu fiscal des pays exportateurs de pétrole de 3,5 % (moyennant une augmentation des redevances de 14,5 % à 16,67 % du prix affiché et de l'impôt sur le revenu de 55 % à 65,78 % du prix affiché).
- Contacts avec l'OAPEC : Octobre 1974 : Visite à la Commission de M. Ali Attia, Secrétaire général de l'OAPEC ayant pour objet une prise de contact et un échange d'informations sur la structure et le fonctionnement des 2 organisations.

#### D. Relations avec les autres pays consommateurs de pétrole

- Initiative américaine : En janvier 1974, le gouvernement américain invite 12 autres pays consommateurs industrialisés à Washington pour discuter de politique énergétique : les 9 Etats membres de la CEE, la Norvège, le Canada, le Japon. Le Conseil est d'accord pour que la Communauté y soit représentée en tant que telle.  
Le 24.1.1974, le Conseil définit la position communautaire (à présenter par MM. Scheel et Ortoli) : Disponibilité à participer à la réunion proposée, mais souci d'éviter que les pays en voie de développement et les pays producteurs de pétrole soient exclus de la coopération énergétique internationale. Pas d'institutionnalisation de la conférence de Washington, ce qui n'exclut pas la création de groupes de travail pour certains sujets à élaborer à court terme. La Communauté est en principe favorable à une coopération au niveau mondial tout en poursuivant une politique d'approvisionnement à l'intérieur de la Communauté.

Selon la Communauté, trois sujets devaient être traités à Washington :

1. Sécurité d'approvisionnement en hydrocarbures (coopération entre les pays industrialisés, et avec les pays en voie de développement et les pays producteurs de pétrole);
2. Coopération avec les pays producteurs de pétrole dans le cadre de relations à long terme et en vue de l'équilibrage des intérêts;
3. Coopération entre les pays consommateurs en matière de recherche. La coopération entre les pays industrialisés est à renforcer pour les problèmes qui les concernent.

- Conférence à Washington du 11 au 13.2.1974 : Tous les participants à l'exception de la France, signent le communiqué final qui vise les objectifs suivants :

- établissement de programmes nationaux d'économies en énergie
- développement de ressources de substitution
- partage des ressources pétrolières en cas de crise
- assistance au PVD pour affronter la crise
- dialogue avec les pays producteurs
- coopération avec les compagnies pétrolières.

Un groupe de coordination doit être créé pour élaborer les différents points (la France n'a pas signé surtout parce qu'elle ne voulait pas une institutionnalisation de la Conférence de Washington, qu'elle considérait comme début d'un cartel des pays industrialisés).

- Groupe des 12 : Un programme d'actions concrètes est adopté durant l'été 1974; il porte surtout sur le partage des ressources pétrolières en cas de crise. Les autres points y sont mentionnés plus vaguement. Son application doit être gérée par l'Agence internationale de l'énergie qui se situera auprès de l'OCDE à Paris.
- \* Proposition française d'un dialogue tripartite : Dans sa conférence de presse le 24.10.1974, le Président Giscard d'Estaing propose une réunion tripartite (pays industrialisés, pays en voie de développement, pays producteurs de pétrole) pour traiter les problèmes internationaux de l'énergie, proposition reprise dans un memorandum du gouvernement français aux Etats membres et à la Commission.
- Discours Kissinger : Le 14.11.1974, le secrétaire d'Etat américain, Kissinger, présente à Chicago ses idées sur la coopération internationale en matière énergétique. Dans ce contexte, il subordonne l'ouverture d'un dialogue avec les pays producteurs de pétrole à la mise au point d'une position commune entre les pays industrialisés consommateurs de pétrole.
- Création de l'Agence internationale de l'Energie : Le 18.11.1974, l'agence est officiellement créée à Paris. Le cercle des participants s'est élargi de 12 à 16 : 8 de la CEE (la France ne participe pas), Etats-Unis, Japon, Canada, Suisse, Autriche, Turquie, Espagne, Suède (la Norvège s'est retirée).